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Se nčinkoiileje bomo normalizirali 
in uredili položaj naših izseljencem

je rekel podpredsednik ZIS Aleksander Rankoiic

JANEZ MERHAR 
predsednik 

Obč. odbora SZDL 
Kočevje

Na seji Občinskega odbora 
SZDL Kočevje, ki je bila prejš
nji petek, je bil za novega pred
sednika Obč. odbora SZDL Ko
čevje izvoljen Janez Merhar, od
govorni urednik »Novic-«.

Na kongresu Zveze združenj 
borcev NOV Jugoslavije ste go
vorili tudi o naših izseljencih. 
Ali bi nama mogli kaj povedati 
o pomenu, ki ga prisojate temu 
vprašanju, zlasti v zvezi z Vašo 
ugotovitvijo, da so v odnosu do 
Jugoslavije nastale pozitivne 
spremembe v vrstah emigracije, 
ki se je izoblikovala po drugi 
svetovni vojni?

»Samo dejstvo, da živi zunaj 
bleja naše domovine približno 
I_.500.000 izseljencev,« je odgovo
ri podpredsednik Aleksander 
Rankovič, »kaže, da moramo po
svetiti pozornost vprašanjem, ki 
nastajajo v njihovih odnosih do 
Jugoslavije. Zato je naša vlada 
Prisojala izseljenskim vpraša
njem poseben pomen. Pri tem 
smo upoštevali, da gredo zveze z

asimi izseljenci ter njihovimi 
nmUf®nji ter kulturnimi in sta- 
no v 'm' oreanizacijami istočas- 
sk smeri razvijanja vsestran- 

ga sodelovanja naše države 
v. I,ar°<ii in državami, v katerih 
. 'Ve naši izseljenci. Negovanje 
In krepitev patriotičnih čustev 
izseljencev do stare domovine ob 
polnem spoštovanju njihovih ču
stev do dežele, v kateri sedaj 
žive, lahko samo prispeva k te
mu cilju.

O pozitivnem delovanju naše 
predvojne emigracije med vojno 
in po osvoboditvi naše dežele 
smo že večkrat govorili in to je 
bilo tudi poudarjeno v referatu 
na kongresu Zveze združenja 
borcev NOV Jugoslavije. Kakor 
vemo, je med drugo svetovno 
vojno in ob njenem koncu osta
lo v tujini ali zapustilo domovi
no okrog 200.000 ljudi. To so bili 
večinoma vojni ujetniki, to je 
Pripadniki bivše jugoslovanske 
B°iske, kakor tudi tisti, ki so se 
^.končani vojni v raznih dru- 

okoliščinah znašli v tujini. 
v n°gi izmed njih so pod vpll-

0|n lažne sovražne propagande
razmerah v naši državi ostali 

v tujini in si tam prizadevali 
Prcditi vprašanje svojega ob
stanka, Predvsem spričo ugleda, 
*' si ga je Jugoslavija pridobila 
s svojim doslednim bojem za 
mir v svetu, spričo doseženih 
uspehov v graditvi in čedalje 
uspešnejšega notranjega razvo
ja na temeljih novih demokra
tičnih in socialističnih odnosov, 
zlasti pa spričo čedalje globlje
ga spoznavanja stvarnosti o naši 
deželi, pa se je začela večina 
otresati zablod o svoji domovini 
'n Postopoma obračati hrbet pe
ščici vojnih zločincev in drugih 
sovražnikov Jugoslavije. Naši iz
seljenci hkrati iz dneva v dan 
ecdalje bolj izpričujejo pozitiven 
odnos do naše dežele in nave
dejo poslovne stike z našimi 
Predstavniki v tujini.«

Pozitivne spremembe v
^ALlSCU EMIGRACIJE

* "fy tovariš podpredsednik, ste 
r, leta 1951 ob interpelaciji v 
ovezni ljudski skupščini govorili 
j tako imenovanih razšel j encih 
J? °b tej priliki omenili stališče 

iade FLRJ do raznih kategorij 
el\ ljudi. Ali bi nama mogli po- 

^dati, kakšno je sedaj stališče 
^tS do teh ljudi?

»Sedaj, po desetih letih,« je 
Ogovoril podpredsednik Ranko- 
'c> »lahko rečem, da so se raz- 

m^re v vrstah vojne in povojne 
migracije v marsičem sprcme- 

_ ® v Pozitivni smeri. Že takrat 
n..1 stali na stališču, da sovraž- 
„ * nove Jugoslavije niso vsi, ki
v tn“?,iStlli naš° državo in ostali 
te‘"''ni’i.ker so jih pripravile do 

ga različne okoliščine. Pokaza-

_____ Podpredsednik ZIS Aleksander Rankovič je sprejel 8. julija
direktorja beograjske »Politike« Danila Puriča in urednika Ljubo- 
mira Stojoviča ter jima odgovoril na nekaj vprašanj v zvezi z na- 
šimi izseljenci. Prvo vprašanje se glasi:

lo se je, da je bilo takšno sta
lišče pravilno. Že takrat smo po
udarjali, da je vlada FLRJ pri
pravljena pomagati tistim, ki 
žele najti svojo pravo pot. To je 
pripomoglo, da se je vrnilo v do
movino mnogo razseljcncev. — 
Drugi so se usmerili na ureditev 
svojega položaja v deželah, kjer 
so se znašli, hkrati pa so izrazili 
željo po lojalnih odnosih do svo
je stare domovine. Namen ZIS 
je, da uresničevanje takšnega 
stališča ne samo nadaljuje, tem
več da z nadaljnjimi prizadeva
nji tudi pripomore k ureditvi

Aleksander Rankovič

njihovih problemov. Razumljivo 
je, da to sedaj ne more veljati 
za tiste, ki so bili veliki vojni 
zločinci ali organizatorji ter ak
tivni udeleženci sovražne dejav
nosti iz tujine proti novi Jugo
slaviji.«

Na vprašanje, kaj lahko pove 
o pozitivnih spremembah v vr
stah vojne in povojne emigra
cije in kako se te spremembe 
kažejo, je podpredsednik Ranko
vič odgovoril:

»Predvsem ne smemo pozab
ljati, da se je od leta 1946 že 
vrnilo v domovino znatno šte- 

teh ljudi, pa tudi število ti- 
st*h, ki. se vračajo ali se žele 
vrniti, iz dneva v dan narašča. 
Tisti pa, ki so sklenili ostati v 
tujini, se prav tako zanimajo za 
dogodke_ v naši deželi in skuša
jo urediti svoj odnos do svoje 
domovine. Obračajo se na naša 
predstavništva s prošnjami, ki 
se nanašajo na ureditev njiho
vega statusa in na vzdrževanje 
zvez z domovino in z njihovimi 
družinami ter prijatelji in prosi
jo pomoči v mnogih drugih 
vprašanjih, ki sodijo v pristoj
nost naših predstavništev v tuji
ni ali pa ustreznih organov v 
domovini.«

POMOČ NAŠIH DIPLOMAT
SKIH PREDSTAVNIŠTEV IZ
SELJENCEM

V čem se izražata pomoč in 
zaščita, ki jo dajejo naša diplo
matska in konzularna predstav
ništva in drugi naši organi tem 
ljudem?

»Zelo mnogo je vprašanj, v 
katerih naša diplomatska in kon

zularna predstavništva dajejo 
pomoč in zaščito tem ljudem. 
Lahko vama rečem, da take 
prošnje naših izseljencev nara
ščajo iz leta v leto in naša pred
stavništva prejemajo že sedaj 
letno približno dvajset tisoč raz
nih prošenj za pomoč iz domo
vine, medtem ko je število pro
šenj, ki jih obravnavajo sama 
predstavništva, še večje. Prav 
tako prejemajo tudi organi v 
domovini mnogo podobnih pro
šenj, ki jim jih pošiljajo izse
ljenci bodi neposredno iz tujine, 
bodi preko njihovih sorodnikov 
in prijateljev v domovini. Sem 
"odijo predvsem vprašanja, ka
kor so: dobiti razne vrste doku
mente iz domovine, od izvlečkov 
iz matičnih knjig do šolskih 
spričeval, pisanje in overovlja- 
nje raznih drugih dokumentov, 
urejanje premoženjsko-pravnih 
vprašanj, sklepanje zakonskih 
zvez prek pooblaščencev, repa
triacija itd. Nadalje, vsa tista 
vprašanja, ki se nanašajo na 
ureditev statusa državljanstva, 
od vpisa v knjige državljanov v 
naših predstavništvih do izdaja
nja potnih listov in drugih 
vprašanj s področja službe vi
zumov in potnih listov.«

TISTI, KI SE NISO TEGA
STORILI, LAHKO UREDE
SVOJE ODNOSE DO FLRJ

Rekli ste tudi, da bo ZIS omo
gočil vsem, ki še niso uredili 
svojega odnosa do FLRJ, da to 
store. Ali bi nama lahko pove
dali o tem kaj več?

»Ker si mnogi ljudje iz vrst 
vojne in povojne emigracije pri
zadevajo urediti svoj odnos do 
FLRJ,« je odgovoril tovariš Ran
kovič, »kakor tudi zato, ker je 
večina že nekako uredila svoj 
gospodarski položaj v tujini, smo 
storili potrebne ukrepe, da bi 
omogočili vsem, ki svojega odno
sa do FLRJ še niso uredili, da 
to store. Gre predvsem za proš
nje za registracijo v knjige dr
žavljanov FLRJ v naših pred
stavništvih v tujini, dalje za iz
dajanje potnih listov, za uredi
tev nadaljnjega bivanja v tujini 
ali za repatriacijo. To se prav 
tako nanaša na ureditev drugih 
odnosov do FLRJ, kakor na pri
mer odpust iz državljanstva za 
tiste, ki so že sprejeli državljan
stvo dežele v kateri žive.«

Ali to pomeni, da bo tudi voj
nim in povojnim emigrantom 
omogočeno obiskati Jugoslavijo?

»Vsem tistim, ki bodo uredili 
svoj položaj v odnosu do FLRJ 
na način, pojasnjen v odgovoru 
na prejšnje vprašanje, bo omo
gočeno obiskati Jugoslavijo, ka
kor jo že sedaj iz leta v leto 
obiskuje čedalje več naših izse
ljencev. To bo najboljši način, 
da se na mestu seznanijo s stvar
nostjo in uspehi, doseženimi v 
novi Jugoslaviji.«
_ Ali je mogoče, da dobe dru
žine naših izseljencev dovolje
nje za izselitev, da bi nadalje
vali skupno življenje ali da ob
iščejo takšne izseljence v tujini?

»Pri urejanju takih vprašanj 
so naši pristojni organi samo v 
zadnjih petih letih izdali kakih 
80.000 dovoljenj našim državlja
nom v domovini, da obiščejo 
svoje sorodnike, ki žive v tujini.

Razen tega smo znatnemu šte
vilu državljanov dovolili izseli
tev, da se zbero družine. V ta

namen smo izdali po vojni kakih 
20.000 stalnih potnih listov. Pri
stojni organi, ki se ravnajo po 
humanih načelih, bodo tudi v 
prihodnje pazljivo obravnavali 
te vrste prošenj in v vseh pri
merih omogočili izselitev.«

O EMIGRANTIH V VZHOD
NOEVROPSKIH DEŽELAH

Na vprašanje, ali lahko pove 
kaj o emigraciji v vzhodnoev
ropskih deželah, je Aleksander 
Rankovič odgovoril:

»Tudi v deželah Vzhodne Ev
rope, in sicer pretežno v sosed
nih, žive ljudje, ki so se v dolo
čenih okoliščinah in iz različnih 
Pobud izselili iz Jugoslavije.

V te dežele se je izselilo pred
vsem določeno število naših dr
žavljanov zaradi brezposelnosti 
in težavnih gospodarskih razmer 
v bivši Jugoslaviji. Čeprav so že 
več let ločeni od svojih družin 
in domovine, ti izseljenci niso 
P-, .trgali vezi s staro domovino. 
Ogromna večina je s simpatija
mi spremljala osvobodilno bor
bo narodov Jugoslavije in po
vojne revolucionarne spremem
be v naši deželi. Po vojni, v ob
dobju znane gonje Informbiroja 
proti naši državi, so odkrito pri
tiskali nanje, jih odpuščali iz 
službe in mnogo so jih izgnali 
v FLRJ. Znatno število izseljen
cev, ki žive še sedaj v teh de
želah, pa niso sprejeli tujega dr
žavljanstva, slej ko prej izraža 
željo, da bi se vrnili v FLRJ in 
se stalno naselili v domovini. 
Vsem, ki izrazijo tako željo, bo
do naša konzularna in diplomat
ska predstavništva v teh deže
lah tudi v prihodnje, kakor sem 
že rekel, dajala vso potrebno po
moč za ureditev njihovega polo
žaja v FLRJ.

Y nekaterih vzhodnoevropskih 
deželah živi tudi nekaj naših dr
žavljanov, ki so pripadali okupa
torjevim oboroženim formacijam

in se udeleževali bojev na vzhod
ni fronti, ljudi, ki so delali v 
okupatorjevem civilnem ali vo
jaškem aparatu ali pa so se ka
ko drugače prostovoljno izselili 
iz tistih krajev naše države, ki 
so jih fašistični okupatorji med 
vojno anektirali, pa so v teh de
želah sprejeli njihovo državljan
stvo.

V najmanjšo skupino emigran
tov v teh deželah sodijo emi
granti iz obdobij gonje Komin- 
forma proti Jugoslaviji, t. j. tisti 
elementi, ki so izdali svojo do
movino, Partijo in revolucionar
no borbo svojih narodov v naj
težjih dneh grobega pritiska na 
icvo socialistično Jugoslavijo, 
bereč se iz tujine aktivno proti 
naši nacionalni neodvisnosti in 
graditvi socializma. Tako so za
man skušali razcepiti našo emi
gracijo v teh deželah in jo pri
dobiti za svojo sovražno gonjo 
proti Jugoslaviji. Po letu 1959 
so se mnogi emigranti iz te ka
tegorije, ki so vendarle spoznali 
svojo zablodo, vrnili v Jugosla
vijo, kjer so ob pomoči pristoj
nih organov uredili svoje dru
žinske in premoženjske razmere. 
Nekateri izmed teh emigrantov, 
ki so ostali v tujini in sprejeli 
državljanstvo teh dežel, pa še 
sedaj sovražno delajo proti so
cialistični Jugoslaviji. Med nji
mi so tudi takšni, ki delajo tako 
zato, ker ne poznajo resničnega 
stanja pri nas. Tudi njim je 
omogočeno, da uredijo svoj dr
žavljanski status in položaj na
sproti Jugoslaviji.«

Čedalje manj tistih, ki
IZ PUSTOLOVSKIH ALI PO
DOBNIH POBUD BEŽE CEZ
MEJO

Kaj nam lahko poveste o tem, 
da določeno število ljudi še se
daj ilegalno odhaja v tujino in 
kaj store naši pristojni organi v 
zvezi s tem vprašanjem?

(Konec na 2. strani)

Janez Merhar se je rodil 14. 
marca 1930 v Dolenji vasi v de
lavski družini. Leta 1949 je kon
čal v Mariboru kmetijsko teh
nično šolo in se takoj nato za
poslil v Tolminu, kjer je sode
loval pri izgradnji tolminskega 
kmetijstva.

Po odslužitvi vojaškega roka 
se je zaposlil na Okrajni zadruž

ni zvezi v Kočevju, kjer je bil 
do konca preteklega leta. Ves 
čas je z velikim uspehom sode
loval pri reševanju kmetijske 
problematike na območju bivše
ga okraja Kočevje,

Tovariš Merhar je vsa leta ak
tivno delal v družbenih in poli
tičnih organizacijah, predvsem v 
organizaciji LMS (do nedavnega 
je bil član Centralnega komite
ja LMS), pri Ljudski tehniki in 
drugod. V Zvezo komunistov je 
bil sprejet 1952. leta, 1960. leta 
pa je bil izvoljen za sekretarja 
Občinskega odbora SZDL Ko
čevje. Posle odgovornega ured
nika našega lista je prevzel sep
tembra lani.

Tovarišu Merharju želimo na 
novem delovnem mestu veliko 
delovnih in osebnih uspehov.

S seje Občinskega odbora SZDL Kočevje

Več prizadevnosti
Občinski odbor SZDL Kočevje je na seji pretekli petek ana

liziral svoje delo v času od letne konference, ki je bila meseca ja
nuarja letos. Predsedniki komisij so o delu le-teh še posebej po
ročali. V poročilu in razpravi so ugotovili, da je bilo delo SZDL 
v preteklem obdobju uspešno. Razprave državljanov na sestankih 
prinašajo vedno več pobud in konkretnega dela. Pri delu sekcij je 
bilo opaziti vse preveč nestrpnosti. To obliko dela bo SZDL še 
naprej razvijala.

Na seji so spremenili tudi kadrovski sestav Občinskega od
bora SZDL. Dosedanji predsednik Miro Ilegler odhaja na študij v 
Ljubljano. Za novega predsednika so izvolili Janeza Merharja, za 
podpredsednika Ivana Arka in sekretarja Ignaca Karničnika. V 
razpravi je sodeloval tudi Janez Zemljarič, sekretar Okrajnega 
odbora SZDL Ljubljana, ki se je skupno z Vero Vošnjak, pred
sednico idejno-politične komisije Okrajnega odbora SZDL udeležil 
seje.

Delo komisij, ki jih je pri Ob
činskem odboru SZDL sedem, je 
bilo letos posebno uspešno. Ko
misije so analizirale različne 
probleme ter pripravljale seje 
Obč. odbora SZDL.

Socialistična zveza je samo
stojno vodila vrsto pomembnih 
gospodarskih in družbeno-poli
tičnih akcij. Na zborih volilcev 
je posredovala odgovore in sta
lišča do najvažnejših gospodar
skih in političnih vprašanj. V 
bodoče mora biti to še bolj kva

litetno in podprto s točnimi po
datki. Čeprav so organizacije 
SZDL na zborih volilcev aktiv
no sodelovale, je bila njihova 
aktivnost usmerjena zlasti na 
razna komunalna vprašanja. Po
večati je treba tudi vlogo ljud
skih odbornikov.

Poudarili so dobro sodelova
nje s krajevnimi organizacijami. 
Člani Obč. odbora so obiskovali 
organizacije na terenu z name
nom, da se bodo nove oblike de
la čim prej uveljavile v vseh

krajevnih organizacijah.
S tem pa ni rečeno, da morajo 

krajevne organizacije čakati le 
na pomoč Občinskega odbora. 
Vodstva morajo samostojno ure
jati probleme na svojem območ
ju in sama pokazati več priza
devnosti. Marsikje se jim še se
daj maščuje, ker niso v organi
zacijah izvolili v vodstvo dovolj 
sposobnih, predvsem pa mlajših 
članov.

Sekcije so ponekod našle svo
je mesto, vendar je pri njihovem 
delu opaziti preveč nestrpnosti. 
Vse probleme želijo reševati ta
koj na sestankih in zborih vo
lilcev. Ugotavljanje problemov 
naj rodi ustanovitev sekcij, ven
dar ne za sleherno malenkost, 
kot delajo ponekod. To obliko 
dela naj krajevne organizacije 
še naprej razvijajo.

Na seji so pripravili tudi pro
gram dela Socialistične zveze v 
kočevski občini v prihodnjem 
obdobju.

Kova tovarna papirja
V Zagrebu bo v kratkem za

čela obratovati nova tovarna pa
pirja. Njene povsem avtomatizi
rane naprave bodo izdelale let
no 15 tisoč ton papirja boljše 
kakovosti.
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Vajenski dom dograjen
Prejšnjo soboto je bila na Pre

šernovi cesti v Kočevju majhna 
slovesnost. Tedaj so odprli in iz
ročili svojemu namenu novi va
jenski dom, v katerega so se 1. 
avgusta že preselili prvi vajen
ci, septembra pa se bodo vselili 
še dijaki osemletke in gimnazi
je. Slovesni otvoritvi je priso
stvovalo večje število predstav
nikov družbeno-političnih in go
spodar. organizacij. Pred otvo
ritvijo je vse navzoče pozdravil 
upravnik doma Jože Smolej, 
predsednik upravnega odbora 
vajenske šole, tov. Adamič, pa 
je imel krajši nagovor.

»V pogojih, ko obrt in njen 
razvoj težita k močnejšim obrt
nim organizacijam, kjer je mož
na boljša tehnična opremljenost 
in naprednejša organizacija de
litve dela, je potrebnega tudi več 
strokovno usposobljenega ka
dra,« je dejal tov. Adamič. »To 
pa nam je mogoče doseči le te
daj, če imamo zagotovljene vse 
pogoje za izobraževanje mladih 
moči, to je vajencev. Najvažnej
ši pogoj je, zagotoviti vajencu 
ustrezno stanovanje, prehrano in 
splošno vzgojo, kar lahko dobi 
le v dobro organiziranem domu.

Vajenski dom, ki ga bomo da
nes izročili namenu, nam daje 
vse to, kar smo skoraj 15 let 
pogrešali. Dosedanji dom je bil 
premajhen in ni mogel nuditi 
vajencu vsega tistega, kar je po
trebno za njegov razvoj, pa tudi 
sprejeti ni mogel vseh.

Pododbor obrtno komunalne 
zbornice v Kočevju je stalno pri
kazoval potrebo po gradnji ta
kega doma in danes lahko s po
nosom gledamo na to stavbo. 
Pri tem pa gre seveda največja 
zasluga ObLO, ki je kot investi
tor vnesel v svoj plan gradnjo 
doma.

Ko izročamo dom svojemu na
menu, mi dovolite, da se v ime
nu pododbora obrtno-komunal- 
ne zbornice, Vajenske šole in v 
svojem imenu zahvalim vsem, ki 
so pripomogli pri gradnji tega 
objekta. Posebna zahvala velja 
ObLO kot investitorju, Okrajni 
obrtno komunalni zbornici, SGP 
Zidar in vsem obrtnim podjet
jem, ki so pri gradnji sodelova
la, prav tako pa tudi naši va-

(Nadaljevanje s 1. strani)

»Drži, da se kdaj pa kdaj zgo
di, da določeno število naivnih 
ljudi — takšnih ljudi pa je od 
dne do dne manj — običajno iz 
pustolovskih in drugih podobnih 
pobud odide čez mejo naše do
movine brez potnih listov,« je 
odgovoril podpredsednik Ranko- 
vič. »Gre večinoma za mlade 
ljudi, ki v svoji nepremišljenosti 
upajo, da se bodo kje drugje z 
lahkoto dokopali do lahkega za
služka in udobnega življenja. 
Toda že po prvih korakih, da bi 
se znašli v tujini, zadenejo na 
stvarnost in potem je razumlji
vo, da doživljajo bridka razoča
ranja. Od njih dostikrat izsilju
jejo razne izjave, ki niso v no
beni zvezi s stvarnimi pobudami 
njihovega nezakonitega odhoda 
v tujino in z njihovim prepriča
njem. Ko pa se že znajdejo v 
takem položaju, kaj lahko posta
nejo plen znanih vojnih zločin
cev in drugih sovražnikov naših 
narodov, ki jih Tahko izkoristijo 
za čisto navadno trgovino z be
lim blagom, za tihotapstvo in 
kriminal vseh vrst. Namesto pri
čakovanega lahkega in udobne
ga življenja mnogi izmed njih 
brez sleherne zaščite tavajo po 
svetu, primorani, da primejo za 
najbolj naporno fizično delo po 
rudnikih, na sečnji gozdov in 
podobno. Zato se večina izmed 
njih, ko spozna zablodo, vrne v 
domovino, če pa ostane v tujini, 
si zagotovi obstanek v zelo tež
kih okoliščinah ter nočejo imeti 
nobenega opravka z ljudmi, ki 
so v službi drugih ali ki se za
radi svojih nečistih osebnih ci
ljev ukvarjajo s sovražno dejav
nostjo proti FLRJ. To je tembolj 
razumljivo, ker politične pobu
de teh ljudi niso bile razlog, da 
so se izselili iz domovine.

Tu moram omeniti tudi stali
šče nekaterih dežel, ki dajejo 
takšnim ljudem status političnih 
beguncev, čeprav dobro vedo, da 
pobude, ki so jih napotile, da so 
Ilegalno zapustili domovino, niso 
v nobeni zvezi s politiko. Naša 
predstavništva v tujini store vse, 
kar je v skladu z načeli med
narodnega prava, dajejo jim vso 
možno pomoč in zaščito, zlasti 
v primerih, ko razočarani in 
brez sredstev za obstanek pro
sijo, da bi se vrnili domov. V 
takšnih primerih ukrepajo naša 
predstavništva zelo hitro.«

Poudarili ste, se je glasilo zad
nje vprašanje, da bo ZIS storil

jenski mladini, ki je s svojim 
delom pri gradnji doma pokaza
la, da želi imeti nov, današnjim 
časom primeren dom«

Vajenski dom je izročil name
nu načelnik oddelka za gospo
darstvo in komunal, zadeve Ob
činskega LO Kočevje Stane Oce
pek. Še enkrat je poudaril po
men tega doma in zaželel, da

bi se bodoči stanovalci počutili 
v njem res doma ...

Nato so si gostje ogledali dom, 
ki je resnično velika pridobitev 
za Kočevje. Brez dvoma je to 
ena najlepših stavb v mestu in 
s Šeškovim domom lepo dopol
njuje ta mestni predel. — V pri
tličju je jedilnica in kuhinja, 
pisarna, knjižnica in družabna 
soba, kjer bodo gojenci lahko v 
prostem času gledali televizijo, 
poslušali radio ali pa se kako 
drugače zabavali. V ostalih nad
stropjih so stanovanja. Vsako 
krilo ima svojo umivalnico, sa
nitarije in kopalnico. V sobah 
je prostora za šest postelj, pred

tudi nekatere ukrepe, ki naj za
gotove uveljavljanje takšne po
litike nasproti izseljencem. Ali 
nama lahko poveste, za kakšne 
ukrepe gre?

»Posamezne zakone in druge 
pravne predpise, ki se nanašajo 
na vprašanja izseljencev, smo 
uveljavili že prva leta po osvo
boditvi in v njih so določbe, ki 
urejajo samo nekatera vpraša
nja s tega področja. Glede na to 
in okoliščine, ki sem jih že po
udaril v pogledu odnosov izse
ljencev do nove Jugoslavije, je 
čedalje bolj čutiti potrebo, da 
določbe zakonov in drugih pred
pisov, ki se nanašajo na ta vpra
šanja, izpopolnimo in vskladimo 
z dosedanjo prakso, ki jo je tre
ba tudi v prihodnje uveljaviti v 
smislu tistega, kar sem že rekel.

Dejal je, da se je doslej pri 
tem sindikat še premalo anga
žiral. Moral bi imeti pomembno 
vlogo pri reševanju notranjih 
problemov v podjetjih. V pod
jetjih bi morali biti vsakih šti
rinajst dni ali vsaj enkrat me
sečno sestanki celotnega kolek
tiva, na katerih bi razpravljali 
o tekočih problemih in nalogah. 
Ponekod tudi opažamo tenden
co, da ustavljajo investicije, kar 
nikakor ni pravilno. To delajo 
morda tudi spričo zaostritve no
vih gospodarskih ukrepov. Pri 
nekaterih težavnih vprašanjih, ki 
tarejo podjetja, morajo le-ta za
vzeti odločno stališče (nekatere 
gospodarske organizacije imajo 
precej dolžnikov!).

Z novimi gospodarskimi ukre
pi smo pričeli tudi ekonomične- 
je gospodariti. Tako so nekateri 
ugotovili, da lahko opravijo isto

sobami pa so učilnice. Vsak di
jak ima pri mizi svoj sedež ter 
svojo zidno omaro. Stanovalci 
bodo na svoj dom lahko ponos
ni, saj takega ni daleč naokoli!

Vajenski dom je bil dograjen 
v približno treh letih. Gradnja 
se je pričela leta 1958, nareko
vale pa so jo vedno večje po
trebe po kadrih v gospodarstvu.

Gradnja sama je stala nekaj nad 
100 milijonov dinarjev. 56 mili
jonov je prispeval Okrajni ljud
ski odbor Ljubljana, ostala sred
stva pa občina.

V domu je prostora za 126 po
stelj, vendar ne bodo vedno vse 
zasedene, ker moramo računati 
tudi na bolniške sobe. Letos bo
do v dom sprejeli okrog 100 va
jencev in dijakov ...

Po ogledu sem povabil uprav
nika Smoleja na kratek razgo
vor. Povedal mi je, da bo kljub 
temu, da so se preselili v nov 
dom, vzdrževalnina v primerja
vi z ostalimi domovi nizka. Me
sečna vzdrževalnina bo 7.000 do

Za nadaljnje uspešno uresniče
vanje našega stališča in politike 
nasploh do izseljencev je torej 
treba v tej smeri uveljaviti us
trezne ukrepe ter tako tudi na 
ta način prispevati k čim učin
kovitejši in popolnejši ureditvi 
in normalizaciji položaja naših 
izseljencev.

V ta namen smo v ZIS že ime
novali skupno komisijo pristoj
nih zveznih organov uprave, ka
tere naloga je prav v tem, da 
prouči vsa ta vprašanja in pri
pravi ustrezne predloge.

Lahko pričakujemo, da bo ZIS 
v kratkem omogočeno proučiti 
osnutke predpisov, s katerimi bi 
bila urejena vprašanja, ki se na
našajo tako na izseljevanje iz 
naše države kakor tudi na pri
seljevanje v njo.«

delo z manj delavci, v nekaterih 
podjetjih pa so proti odpustu od
večnih delavcev. Kakor rečeno 
pa bo treba s prehodom na novo 
organizacijo dela odkriti in iz
koristiti vse notranje rezerve.

Vodilnemu osebju gospodar
skih organizacij mora biti jasno, 
kaj so ekonomske enote. Pri uva
janju ekonomskih enot pa po
nekod še vedno zavlačujejo, če
prav je nekaj že storjenega, ven
dar še vse premalo. Ekonomske 
enote morajo čim prej zaživeti, 
priti do veljave in dobiti svojo 
pravo vsebino in pomen! To pa 
so naloge, ki jih bodo morali re
ševati celotni kolektivi ob sode
lovanju sindikalnih organizacij 
in ObLO. iB'

V precej živahni in plodni raz
pravi so predstavniki posamez
nih gospodarskih organizacij po
ročali o dosedanjih uspehih pri

največ 7.500 dinarjev.
»Ste zadovoljni z novim do

mom?«
»Zelo! V takem domu bo delo 

za vodstvo sicer mnogo težje, kot 
je bilo prej, ker smo sedaj vsi 
v eni stavbi, prej pa jih je bilo 
več... Edina slabost doma je v 
tem, ker nima fizkulturnega ko
tička (za namizni tenis i. p.). Za

domom bomo uredili prostor za 
balinanje ter igrišče za odbojko 
in mogoče za košarko ...«

»Kakšni občutki vas obhajajo 
ob preselitvi?«

»Imam zelo prijetne občutke, 
ker bo tako mladina združena 
pod eno streho, seveda pa bomo 
imeli uprava in vzgojitelji več 
odgovornosti. Že takoj v začet
ku bomo morali vcepiti mladini 
zavest, da bodo mali čuvati dom, 
ker je res vzorno urejen. Sem 
pa optimist, da kljub temu, da 
je dom mešan, ne bo vzgojnih 
problemov. Ravno zato, ker bo
do v njem stanovala dekleta in 
fantje, bo moral biti režim ne
koliko strožji. Zato pa bomo po
trebovali dobre, zrele vzgojite
lje, ki bodo imeli pravi odnos 
do mladine ter primeren nastop. 
Mislim pa, da bo ta dom za 
mladino tudi neka šola, ker se 
bo lahko in se bo morala uve
ljavljati domska skupnost, kajti 
kakor povsod drugod bomo tudi 
pri nas prešli na nekakšno samo
upravljanje. Ker bo mladina sa
ma sodelovala pri upravljanju, 
bo znala tudi bolj čuvati...«

-vec

VREME j
Po mnenju vremenoslovcev bo 

prevladovalo lepo vreme. Krat
kotrajne padavine lahko priča
kujemo okrog 5. in morda še 
okrog 7. avgusta. V ostalem lepo 
vreme.

uvajanju ekonomskih enot in 
nove organizacije dela.

O gradbenem podjetju »Grad
benik« je govoril direktor ing. 
Knol. Dejal je, da je bil v pod
jetju v prvem polletju finančni 
rezultat ugoden. Govoril je o 
pripravah na ekonomske enote, 
prav tako pa tudi o različnih 
problemih gradbeništva v obči
ni.

V razpravi so se dotaknili tu
di specifične potrebe posebnih 
gradbenih skupin, ki delujejo 
v okviru podjetij »Hrast«, LIP 
in na Jurjeviči. Izrečenih je bilo 
precej kritičnih pripomb na ra
čun »Gradbenika« zaradi prepo
časne gradnje nekaterih objek
tov.

Galanterija: Polletni plan niso 
dosegli, to pa predvsem zaradi 
objektivnih vzrokov. Njihovi iz
delki gredo v glavnem v izvoz. 
Računajo, da bodo letni plan 
kljub zmanjšanemu številu za
poslenih dosegli. Predstavnik 
»Galanterije« je dejal, da bodo 
v podjetju še letos uvedli dve 
ekonomski enoti.

Predstavnik obrata tekstilne 
tovarne »Sukno« iz Zapuž v Jur
jeviči je poročal o stanju v nji-

(Konec na 3. strani)

Intervju s podpredsednikom Rankovičem

Posvetovanje o novih gospodarskih ukrepih v Ribnici

Preiti od besed k dejanjem
Ribnica, 31. julija. — Danes dopoldne je bilo v Ribnici po

svetovanje predstavnikov gospodarskih organizacij ribniške občine, 
predstavnikov sindikata in ObLO ter sekretarjev osnovnih organi
zacij ZK o novih gospodarskih ukrepih, o uvajanju ekonom
skih enot in o novem načinu delitve dohodka. Precej so govorili 
tudi o izpolnjevanju letnega proizvodnega plana. Posvetovanje je 
vodil sekretar Obč. komiteja ZK France Debeljak, ki je uvodoma 
poudaril pomen in namen novih gospodarskih ukrepov.

Partizanske bolnice 
na Ramah

Partizanska bolnica »Smrekovec« (junij 1961)

spustile proti Gotenici. Zaščitni vod z vodnikom Podgorškom 
sc je prestrašil, pobral ranjencem hrano in pobegnil v gozdove 
proti Medvedjaku. Tako so ostali ranjenci prepuščeni sami 
sebi.

Komisar bolnice Ivo Serajnik-Šimen je poslal proti Med
vedjaku patrolo, kjer je naletela na Šcrccrjevo brigado. Štab 
brigade je takoj poslal na pomoč dva bataljona. En bataljon 
je nosil ranjence, drugi pa je bil za zaščito. Ranjenci so se 
tako varno umaknili na Medvedjak. V brigadi je bil takrat 
tudi domačin Rudi Cvar, doma iz Raven pri Borovcu. Ker je 
dobro poznal teren, je na prošnjo komisarja šimna ostal pri 
bolnici. Tako je predlagal, da se ranjence prenese iz Medved- 
jaka globlje v gozdove nad Ravnami. Na ploščadi v sedlu 
nad Ravnami, imenovani Frata, so postavili šotore. Za bol
nike in ranjence so postavili velik bolniški šotor, poleg so 
postavili kuhinjo, skladišče in šotor za osebje.

V tem času so patrole Sercerjevc brigade ujele tudi po
begli zaščitni vod. Krivci so bili postavljeni pred vojaško so
dišče in so prejeli zasluženo kazen, nekaj pa jih je bilo po
slanih v brigado.

To je bil zametek bolnic v Ravnah. Na tem sektorju so 
bile sicer že poprej bolnice, vendar so bile to manjše posto
janke, ki so se večkrat premikale in niso bile organizirane, 
recimo po vzorcu bolnic v Rogu. (Nadaljevanje)

Zaradi vse češčih borb, napadov na utrjene okupatorjeve 
postojanke in seveda številčne rasti naše vojske je bilo tudi 
vse več ranjencev. Transport ranjencev je bil običajno zelo 
naporen in je terjal veliko trpljenja v prvi vrsti ranjencev, 
nič manj pa tudi borcev, ki so morali pod izredno težkimi 
okoliščinami, sami na smrt utrujeni in sestradani, nositi svoje 
ranjene tovariše. Rane so bile dostikrat take, da so zahtevale 
hitro intervencijo kirurga. Od tega je bilo odvisno, ali bo 
ranjenec ostal pri življenju ali ne. Vse te in takšne okolnosti 
so narekovale, da je potrebno mrežo bolnic razširiti, graditi 
nove postojanke in tako omiliti trpljenje. S strokovnim ka
drom, predvsem z zdravniki, se je še nekako izhajalo, ker jih 
je bilo v enotah naše vojske mnogo in so svoje dragoceno 
znanje in izkušnje s precejšnjo iznajdljivostjo in domiselno
stjo posredovali svojim tovarišem — partizanom in jim po
magali v kritičnih trenutkih.

Več ali manj so nam znane roške bolnice, saj jih je ve
čina obnovljenih in so tudi vzdrževane. Bolnic nad Ravnami, 
to je v gozdovih med Kolpo in Kočevjem, pa sodobniki, ki se 
niso v njih zdravili ali v njih delali, skoraj ne poznajo. Tudi 
objekti v teh postojankah razpadajo. Ohranil se je del arhi
va, precej osebja je še živega, tako da sc je lahko zbralo 
vsaj osnovne podatke o teh bolnicah, o njihovem delu in 
ljudeh, ki so bili v njih, kakor tudi o tistih, pri katerih je 
zdravniška znanost odpovedala in so pomrli, junaško prena
šajoč bolečine in trpljenje.

Po kapitulaciji Italije je bila ustanovljena v Ribnici v 
gradu začasna bolnica. V njej se je nabralo okoli 80 ranjen
cev, približno polovica od teh je imela tifus. Med ranjenci je 
bilo 33 težko ranjenih, tako da so jih morali prenašati in so 
bili popolnoma odvisni od drugih. V tej bolnici je zdravil 
med drugimi dr. Kac, ki je padci na Štajerskem v XIV. divi
ziji, potem dr. Satler, ki se je priključil našim enotam po 
likvidaciji plavogardističnc postojanke v Grčaricah, od bol
ničark pa naj omenim tovarišico Majdo Bojc, sedaj predsed
nico Občinskega ljudskega odbora Center v Ljubljani, tova
rišico Danico Debeljak-Dašo, ki je sedaj sanitetni kapetan I. 
razreda, in drugi. Bolnica je imela svoj zaščitni vod, katerega 
komandir je bil neki Podgoršek, ki je bil v bivši Jugoslaviji 
orožnik. V vodu je bilo 10 borcev, mobilizirancev, ki so bili 
priključeni naši vojski ob kapitulaciji Italije.

Ko so pričeli jeseni leta 1943 Nemci pripravljati ofenzivo 
na osvobojeno ozemlje, se je bolnica umaknila iz Ribnice v 
Gotenico, kjer je ostala le nekaj dni. Nemci so te dni vas 
bombardirali, pa tudi njihove kolone so že prodirale od Broda 
na Kolpi. Zato so bolnico premaknili v gozdove pod Goteni- 
škim Snežnikom. Ranjence so nastanili pod zasilnimi šotori. 
Lažji ranjenci so stražarili in hodili v patrole. V tem so 
Nemci že prodrli do Kočevske Reke in so sc njihove kolone

moi/a ustom FLRJ
Zvezna ljudska skupščina je 

lani v začetku decembra izvolila 
komisijo za ustavna vprašanja, 
katere predsednik je Edvard 
Kardelj. Komisija mora izdelati 
osnovne teze za novo ustavo in 
predložiti tudi sam načrt novega 
ustavnega zakona. Tovariš Kar
delj je v daljšem razgovoru z 
urednikom »Borbe« povedal o 
novi ustavi med drugim tudi 
tole:

»Zaenkrat še ne morem pove
dati nič določnega o novi usta
vi, ker je delo komisije še ved
no v Stadiju splošnih in načelnih 
razprav. Povedal bi namreč sa
mo tisto, kar je v svoji izjavi 
pred nekaj meseci dejal tovariš 
Tito. Namreč to, da je izhodišč
na točka naše nove ustave člo
vek, človek v proizvodnji na ba
zi družbenega lastništva nad 
proizvodnimi sredstvi, človek pri 
svobodnem delu, človek v uprav
ljanju s proizvodnjo in delitvijo 
družbenega proizvoda, človek — 
svobodni proizvajalec, ustvarja

lec — v mehanizmu družbenega 
samoupravljanja, ki se zaveda 
svoje družbene vloge, svojih pra
vic in svojih dolžnosti do dru
gega človeka in do družbene 
skupnosti.«

Tovariš Kardelj je poudaril, 
da bo komuna osnovna celica 
našega socialističnega sistema, 
ter zaključil: »Prepričan sem, da 
bo nova ustava dostojno ozna
čila dvajsetletnico narodnoosvo
bodilne vstaje. To bo dokument, 
ki bo sam po sebi najbolje pri
čal o velikih uspehih naše so
cialistične revolucije z Zvezo ko
munistov in tovarišem Titom na 
čelu, tako v prid svobodi, blagi
nji in materialnemu napredku 
našega delovnega človeka kakor 
tudi v prid napredku socializma 
in neodvisnosti jugoslovanskih 
narodov. Hkrati bo naša nova 
ustava še en velik korak naprej 
v uresničevanju programa Zve
ze komunistov Jugoslavije. Kot 
takšna daje osnovo in okvire 
daljše obdobje našega družbene
ga razvoja.«
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Nogometni turnir na Plešcih
Na dan vstaje hrvatskega na

roda (27. julija) je bil na Ple- 
•šcih turnir v malem nogometu, 
ki ga prireja že tretje leto ŠD 
»►Mladost« iz Gabra. Nastopila 
so naslednja moštva: Jadran iz 
Beke, Mladost, Tršče, 3 moštva 
iz Gerova in 2 moštvi »Kolpa« 
(Osilnica-Plešce). V četrtfinalu 
so se srečala naslednja moštva: 
Jadran-Mladost, Kolpa I.-Gero- 
rovo II., KolpalL- Gerovo I. in 
Tršče-Gerovo III.

»Jadran« (Reka) : Mladost (Ca- 
bar 5:0 (0:0). Moštvi sta si bili 
enakovredni vse do polovice 
drugega polčasa. Tedaj je zma
gala kondicija! Igra, ki je bila 
dinamična, je izčrpala igralce 
Mladosti tako, da so v kratkem 
>času dobili 5 golov.

»Kolpa« I. : Gerovo II. 7:1 
(4:1). Že takoj v začetku je pre
vzelo pobudo Gerovo in po ne
kaj uvodnih potezah dalo edini 
gol. Toda kmalu so se igralci 
Kolpe otresli treme in Cveto 
Grabar je z 2 goloma povedel 
Kolpo v vodstvo. Najboljši igra- ■ 
lec Grabar je dal 3 gole, prav 
tako Alojz Kovač.

»Kolpa« II. : Gerovo I. 2:1 
(1:0). Tak izid tekme je malokdo 
pričakoval, še najmanj igralci 
sami. ki še niso pozabili lanski 
poraz v Gabru. Takrat so z istim 
nasprotnikom izgubili z 12 :0! 
■»Kolpa« je zaigrala hitro in na
padalno. Kvaternik je kmalu po
vedel Kolpo v vodstvo, ki ga je 
v drugem polčasu Ožura še po
večal na 2:0. Proti koncu tek
me se je Gerovčanom posrečilo 
zmanjšati na 2 :1. To je bil ve
lik uspeh mladih igralcev »Kol
pe«.

Tršče : Gerovo III. 4:1 (2:0). 
V tej tekmi se ni pokazala teh
nika, pač pa ostrina. Zmagalo je 
’Tršče s 4:1. V polfinalu so se 
srečali: Jadran-Kolpa I. in Tr- 
Šče-Kolpa II.

»Jadran« : »Kolpa« I. 6:3 (3:1). 
To je bila tekma, ki je v resnici 
zaslužila mesto finala. Začetni 
udarec je imel Jadran, toda žo
ge se je hitro polastila Kolpa 
in Grabar je že v prvi minuti 
dal gol. Toda Jadrana ni to 
zmedlo, kmalu je izenačil in do 
Polčasa povečal rezultat na 3 :1. 
Taicoj v začetku drugega polčasa 
vL i ran dal še 2 gola. Toda 

malu se je potek igre obrnil in

Kolpa je zmanjšala na 5 :3 (av
togol). Končni izid je bil po
stavljen z 11-metrovko.

Tršče : Kolpa II. 4:1 (2 :0). 
Mladi igralci »Kolpe«, ki so bili 
utrujeni od prve tekme, so tu 
naleteli na trde nasprotnike, ki 
jim je prijala ostrina. Bili so te
lesno šibkejši in mlajši. Prvi 
polčas je minil v premoči Tršča.
V začetku drugega polčasa so še 
povečali vodstvo na 3:0. Nato 
se je Kvaterniku posrečilo zmanj
šati na 3:1.

Finalni del
Kolpa I. : Kolpa II. 8 : 3 (4 :1).

V borbi za tretje mesto sta se 
srečali domači moštvi. Igralci 
drugega moštva so bili utrujeni. 
Grabar je kmalu dal gol, ki je 
padel predvsem zaradi nespret
nosti vratarja. Zaradi tega gola 
je bilo potem mnogo pripomb, 
ker se je Grabar s tem golom 
pridružil reškemu najboljšemu 
strelcu. Za najboljšega strelca je 
bila razpisana nagrada. Toda naj 
bo tako ali tako, Grabar je zme

šal obrambo in nazadnje še vra
tarja. V nadaljevanju je Kolpa 
II. izenačila. Igralci Kolpe II. so 
se branili s poslednjimi silami 
in temu je tudi primeren rezul
tat. Grabar je dal kar 7 golov 
in s tem je dokazal, da ni samo 
najboljši strelec, pač pa tudi 
igralec!

Jadran : Tršče 3 :0 p. f. Tršče 
je tekmo predalo brez borbe, ker 
se je balo hudega poraza. Res 
nešportno, (kar so očitali igral
cem Kolpa II. igralci Jadrana)!

Končni vrstni red turnirja je 
bil naslednji:

1. »Jadran«, 2. Tršče, 3. »Kol
pa« I., 4. »Kolpa« II., 5. »Mla
dost«, 6. Gerovo III., 7. Gerovo 
II., 8. Gerovo I.

Prvo moštvo (Jadran) je pre
jelo prehodni pokal, Tršče pokal 
v trajno last, Kolpa I. pa nogo
metno žogo. Najboljši strelec 
Cveto Grabar iz Osilnice je pre
jel lepo plaketo. Turnir si je 
ogledalo preko 300 ljudi.

-ip

(Nadaljevanje z 2. strani)
hovem obratu. Na posvetovanju 
so sklenili, da morajo čim prej 
i^oliti obratni delavski svet.

V Kovinskem podjetju gospo
darijo uspešno, težave pa imajo, 
kakor marsikje drugje, z nered
nimi plačniki, kar se pozna tudi 
v finančnem poslovanju. Eko
nomskih enot nimajo, imajo pa 
delovne skupine, ki so zaintere
sirane za štednjo ter za dvig 
proizvodnje. Največja težava v 
podjetju je pomanjkanje obrat
nih sredstev.

Kmetijska zadruga Ribnica us
pešno izpolnjuje letni proizvod
ni plan. Sedaj gradijo v Ribnici 
skladišče. — Nujno je potrebna 
gradnja novih hlevov na Ugar- 
ju, za kar bi potrebovali precej 
investicij.

Letni proizvodni plan na Les
noindustrijskem podjetju je bil
letos za 300 milijonov dinarjev 
višji kot lansko leto. Polletni 
plan je bil izpolnjen, torej bodo 
lahko izpolnili tudi letnega. V

Preiti od besed k dejanjem
podjetju pripravljajo uvedbo 
ekonomskih enot.

KZ Sodražica je v prvem pol
letju dosegla promet nad pred
videnim planom. Letos bodo 
zgradili dva hleva, razpisali pa 
so natečaj za melioracijo Bistri
ce. Zadruga ima nad 100 glav 
goveje živine. Lep uspeh so do
segli tudi pri kooperaciji, kjer 
so 100 % izpolnili predvideni 
plan.

Opekarna. Tudi tu imajo te
žave z dolžniki. S formiranjem 
ekonomskih enot še niso začeli, 
vendar pa bodo do konca leta 
zaživele. Sedaj imajo delo orga
nizirano po skupinah. Največji 
problem pri njih je pomanjka
nje delavcev. — Večina del je 
akordiranih.

Podjetje Žične tkanine iz So
dražice ima vse pogoje za uved-

ATLETIKA
V nedeljo, 30. julija je bil v 

Osilnici atletski miting. Nasto
pili so tekmovalci iz Osilnice in 
Pleše. Na sporedu so bile na
slednje discipline: teka na 500 m 
in 800 m, skoka v višino in da
ljino ter met krogle.

Višina: pionirji; Žmagal je 
Kovač s 130 cm, 2. Stimac 120, 
3. Ožura 115, 4. Rakovec 100 cm.

Pri članih je zmagal Ožura s 
155 cm, 2. je bil Grabar — 140 
cm. Osilniški rekorder' Franc 
Šercer ni skakal (skoči 165 cm). 
Šercer je skakal na treningih ob
lečen v dolge hlače in v čevljih 
155 cm.

Daljina: Zmagal je Ožura 
s 510 cm, pionir Štimac je skočil 
410. Tudi v skoku v daljino niso 
skakali najboljši, manjkala sta 
Pajnič in Kvaternik.

Krogla (5 kg): V metu kro
gle je zmagal Osvald (10,65 m), 
2. Ožura 9,45, 3. Grabar 9,27, 4. 
Kapec (Plešce) 8,04, 5. Kovač
7,44 m.

Tek na 500 m: Pionirji so
tekli na 500 m. Zmagal je Maetič

(Plešce) pred Kovačem; tretji je 
bil Štimac.

V teku na 800 m je zmagal 
Ožura pred Kapcem iz Pleše.

Tako so se predstavili osilniški 
publiki (bilo je nad 50 gledalcev) 
mladi, nadarjeni atleti. Žal niso 
nastopila dekleta, ki so se že 
zelo dobro uveljavila v Fari!
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POCENITEV NEKATERIH 
VRST AVTOMOBILOV 
»ZASTAVA«
Tovarna avtomobilov »Crvena 

zastava« v Kragujevcu je s pr
vim julijem pocenila nekatere 
veste avtomobilov. Avtomobil 
»Zastava 615« se je pocenil od 
3,252.000 na 2,995.000, »Zastava 
1800« od 6,400.000 na 4,995.000, 
»Zastava 2100« od 7,700.000 na 
5,998.000. Prav tako so znižali 
cene še osmim vrstam avtomo
bilov, kot so sanitetni avtomo
bili, avtomobili za prevoz pošte, 
živil in za razne komunalne po
trebe.

OiHHMWat/U,
Qi&anie pcelwalctv 

Zahvale 
Jkadam 

J&qullietta 
theklici

KOČEVJE
Poročili so se: Kuruzar Stani

slav, delavec iz Livolda 15, star 
24 let in Jurkovič Uršula, gosp. 
pomočnica iz Gornje Lamane 
Drage št. 3 stara, 23 let; Drob
nič Ivan, gozdarski tehnik iz 
Stalcarjev 3, star 26 let in Vo
lišča Magdalena iz Stalcarjev 3, 
stara 19 let.

bodila je Sajevic Angela, go- 
,?°6inja iz Kočevja, Reška cesta 

— deklico Anico.

LOŠKI POTOK
Umrl je Rus Jože, kmetovalec 

iz Travnika št. 101, star 94 let.
RIBNICA

Rodile so: Zajc Francka, go
spodinja iz Žlebiča 1 — dečka 
Darka; Sile Francka, gospodinja 
iz Slatnika 17 — deklico Magda
leno; Nosan Ivanka, uslužbenka 
iz Jurjeviče 10 — deklico Irmo.

Umrli sta Lovšin Neža, gospo
dinja iz Kota 3, stara 74 let; An- 
doljšek roj. Klun Ivana, gospo
dinja iz Hrovače št. 49, stara 72 
let.

KOSTEL
Rodila je Abramovič Ana iz 

Kočevja, Reška cesta št. 16-a, 
učiteljica v Vasi št. 27 — hčer
in Heleno.

ZAHVALA
, Ob zaključku Tedna Rdečega 
^rHa izreka občinski odbor RK 
^Valo vsem osnovnim organi- 

Za<iijam RK v kočevski občini 
Za Prizadevno zbiranje prosto
voljnih prispevkov, kakor tudi 
darovalcem prostovoljnih pri- 

_^Pevkov. Prisrčna hvala tudi

“NOVICE« — glasilo Občinskega 
Odbora SZDL Kočevje in Ribnica. 
I?daja ,n tl8ka Czp »KOČEVSKI 
nu, ” v Kočevju. Urejuje ured- 

*ski odbor. Odgovorni urednik 
anez Merhar. Uredništvo in upra- 
.a v Kočevju, Ljubljanska cesta 
•oq* telefon uredništva in uprave 

Naročnina je 500 din, polletna 
- in Jo je treba plačati v

»Prej. Za inoiemstvo 1000 din oz. 
•ameriške dolarje. Tekoči račun: 

r‘2.1',1;265 Prt Komunalni banki 
Ljubljana, podružnica Kočevje

vsem darovalcem iz podjetij in 
ustanov v Kočevju, ki so se po
sebno lepo odzvali.

Obč. odbor RK Kočevje

Čestitki

Ljubi mami Mariji Mihelič iz 
Gorenje vasi 41 iskreno čestita
mo za 60. rojstni dan in ji kli
čemo še na mnoga zdrava leta, 
atu, bratu in sestri z družinama 
pa lep pozdrav. Hčerka Marija, 
Feliks, vnučki Jasna in Alenka.

Dragim staršem Antonu in 
Ivani Benčina iz Livolda za 35-

letnico skupnega življenja, ma
mi in sestri Ivani Jordan za njun 
praznik še mnogo srečnih in' 
zdravih let želi iz srca hčerka 
oziroma sestra Mimi z družino 
iz Novega mesta. Ostalim pa lep 
pozdrav!

OBVESTILO
V nedeljo, 6. avgusta, prireja 

podružnica Slov. izseljenske ma
tice družabno prireditev in sicer 
na vrtu gostilne v Željnah.

Vabimo vse člane, da sc zabave 
polnoštevilno udeleže. S seboj 
pripeljite tudi rojake izseljence, 
ki so trenutno pri nas na obisku. 
Pričetek bo ob 14. uri.

JADRAN, Kočevje: od 4. do 6. 
avgusta franc, barvni vistavi- 
sion film »Cmi Orfej«, 7. in
8. avgusta nemški barvni vi- 
stavision film »Kralj čardaša«,
9. in 10. avgusta nemški cine- 
mascopski film »Spletke in 
ljubezen«, od 11. do 13. avgu
sta ameriški barvni cinema- 
scopski film »Ob 3.10 za Ju- 
mo«.

RUDNIK, Kočevje, 5. in 6. av
gusta jugosl. film »Rampo Ma
mulo«, 12. in 13. avgusta ro
munski film »Orel 101«.

RIBNICA: 5. in 6. avgusta itali
janski cinemascop. film »Očet
je in sinovi«, 12. in 13. avgu
sta italijanski barvni cinema- 
scopski film »Spomini iz Ita
lije«.

SODRAŽICA: 5. in 6. avgusta 
franc, film »Dvigalo na mo
rišče«, 12. in 13. avgusta ame
riški barvni cinemascop. film 
»Sedem nevest za sedem bra
tov«.

LOŠKI POTOK: 6. avgusta ame
riški barvni film »Bagdadska 
sirena«, 13. avgusta jugoslov. 
risani film »Koncert za mitra
ljez«.

Novo kegljišče v Kočevju

Potreba po ureditvi kegljišča v Kočevju se kaže že dalj 
časa, kajti ta športna zvrst ima v mestu precej pristašev, 
dobrega, urejenega kegljišča pa ni bilo. Zato je kegljaški 
klub v Kočevju sklenil, da si še letos zgradijo kegljišče, in to 
predvsem s prostovoljnim delom. Občinski ljudski odbor je 
dal klubu za gradnjo dva milijona dinarjev, vse ostalo pa so 
napravili sami. Tako je v Gaju že zrasla stavba, ki jo vidite 
na sliki, vrednost doslej opravljenega dela pa znaša okrog 
pet milijonov dinarjev. Vsak član kluba je opravil precejšnje 
število prostovoljnih delovnih ur.

Z zgraditvijo kegljišča bo ustreženo vsem ljubiteljem tega 
lepega športa, ki jih je v Kočevju precej predvsem med sta
rejšimi. Prepričani pa smo tudi, da: se bo s tem v mestu še 
povečalo zanimanje za športno kegljanje in bo kegljaški klub 
pridobil še več članov.

Izlet po Dolenjski
Člani krajevne organizacije ZB 

NOV Britof pri Kranju so si v 
nedeljo, dne 23. julija 1961 ogle
dali kraje po Dolenjski, ki so 
bili med vojno najbolj prizadeti.

Avtobus podjetja Avtopromet 
Kranj se je navedenega dne ob 
7. uri ustavil v Žužemberku, ld 
je še kazal znake proslave. Ko 
smo izstopili, sta nas predstav
nika KO ZB NOV Žužemberk 
lepo sprejela ter nas povedla na 
blizhji hribček, kjer-so še sle
dovi težkih borb NOV in na 
hribček kjer je bil prejšnji dan 
odkrit spomenik z grobnico 1200 
padlih borcev in žrtev ter nam 
opisala vse dogodke zadnje voj
ne v tej dolini in v Žužemberku. 
Od tu smo nadaljevali pot preko 
Suhe krajine ter na Laščah pri
sostvovali odkritju spomenika 
padlim žrtvam NOB. Ogledali 
smo si uničeno naselje Smuka 
ter Stari log ter državno pose
stvo na Mlaki pri Kočevju. Tu 
nam je nek tovariš prav lepo 
opisal razvoj tega posestva, go
voril je o vzreji živine itd. Ob 
11. uri smo se ustavili pred ho
telom »Pugled« v Kočevju. Tu 
sta nas pričakala predstavnika

Občin, odbora ZB NOV Kočevje 
ter nas povedla v Šeškov dom 
in tam opisala zgodovino mesta 
Kočevje vse od leta 1300 dalje, 
življenje Kočevarjev in njihove 
privilegije v bivši Jugoslaviji, o 
težkih borbah, ki so bile v Ko
čevju in okolici in o zasedanju 
SNOO, ki je bil prav v tem do
mu, kjer je v dvorani še danes 
napis »Narod si bo pisal sodbo 
sam«. Nato smo si ogledali še 
zelo lep spomenik in mesto Ko
čevje, kjer je padlo zelo veliko 
naših borcev.

Po ogledu smo se prav prisrč
no poslovili od predstavnikov 
Obč. odbora ZB Kočevje ter po 
kosilu, ki je bilo v hotelu »Pu
gled«, nadaljevali pot preko Rib
nice, kjer je bil kratek postanek, 
naprej na Travno goro. Zaradi 
deževja si nismo mogli ogledati 
okolice Travne gore in pašnikov, 
temveč smo se zadržali v domu, 
kjer smo bili zelo razpoloženi in 
zadovoljni s postrežbo, posebno 
pa še z dobro kapljico.

Z Nove Štifte je bil lep raz
gled po dolini proti Ribnici in 
Sodražici. V Sodražico smo pri
speli točno ob 18. uri, kot je bilo

bo dveh ekonomskih enot. Ena 
bo v Sodražici, druga pa bo ob
rat v Ribnici.

To je nekaj misli s posveto
vanja v Ribnici. Taka posveto
vanja so koristna, saj predstav
niki podjetij lahko izmenjajo 
svoje misli in izkušnje, dobro pa 
bi bilo, če bi se večkrat sestali. 
Naša prva naloga je, čim bolj 
utrditi novi gospodarski sistem, 
novo organizacijo gospodarskih 
podjetij. Ekonomske enote, ki jih 
je treba povsod v najkrajšem 
času organizirati, pomenijo pred
vsem nadaljnjo decentralizacijo 
delavskega samoupravljanja. S 
tem bo mogoče vključiti v up
ravljanje še večje število delav
cev, da, vsak bo lahko sodeloval 
pri vodenju svoje enote in s tem 
celotnega podjetja. Pri tem pa 
seveda ne smemo ostati le pri 
besedah, ne smemo samo raz
mišljati o uvajanju EE in ob
ljubljati, da bodo kmalu zaži
vele; treba je preiti k dejanjem, 
kajti pri tem ne gre samo za 
gospodarsko krepitev podjetij, 
ampak za interese vseh naših 
delovnih ljudi!! Torej ne čakaj
mo!

Šahoiske vesli 
iz Kočevja

Po daljšem premoru se je zo
pet razživelo šahovsko življenje 
v Kočevju. ŠD Kočevje namera
va organizirati v tem letu več 
dvobojev in turnirjev.

Prvo srečanje bo 20. avgusta 
v Delnicah s ŠD Delnice. Igralo 
se bo na desetih deskah. Na tem 
dvoboju bodo prvič nastopile ša- 
histke. Povratni dvoboj bo sep
tembra v Kočevju. Predviden je 
tudi dvoboj z IŠD Celje.

Šahisti ŠD Kočevje so se ude
ležili republiškega brzopotezne- 
ga prvenstva v Novem mestu. V 
močni konkurenci niso dosegli 
vidnejših uspehov.

1. avgusta je bil odigran v ho
telu PUGLED brzotumir z osem
najstimi šahisti. V močni kon
kurenci si delita prvo mesto Li- 
sac in Mohar. Sledijo Mestek, 
Štimec, Šafar itd.

Presenečenje na tem turnirju je 
pripravil pionir Kodemja, ki je 
zasedel osmo mesto pred Klari
čem in Lundrom.

ŠD se zahvaljuje upravi hote
la PUGLED za koristenje pro
storov.

predvideno. Vendar pa tu nismo 
doživeli tistega sprejema kot v 
Žužemberku in Kočevju. Sodra
žica oz. predstavniki KO ZB 
NOV nam niso mogli na kratko 
opisati zgodovine Sodražice, ki 
je bila med vojno takorekoč po
polnoma porušena in je dala ze
lo veliko borcev.

Ko smo se ustavili na Turja
ku, nas je sprejel predstavnik 
KO ZB Turjak čeprav je bilo 
že pozno in nam obširno opisal 
turjaške borbe in borbe v oko
liških naseljih.

Člani naše organizacije so od
nesli iz teh krajev zelo lep vtis, 
ki ga ne bodo kmalu pozabili. 
Videli smo sledove fašističnega 
nasilja, videli smo ruševine in 
ljudi, na katerih so še sledovi 
prestanih grozot. Videli pa smo 
tudi povojni razvoj in gradnjo 
tovarn ter stanovanjskih hiš ter 
gostoljubje ljudi. Zato se prav 
toplo zahvaljujemo vsem, ki so 
nam kakorkoli opisali dogodke 
in kraje naše lepe Dolenjske, ka
tere pretežni del udeležencev te
ga izleta še ni videl. Obljublja
mo, da smo v nasprotnem pri
meru tudi mi vam na razpolago 
in želimo, da si tudi vi ogledate 
prelepo Gorenjsko.

Lojze Vesel

VELIKE LAŠČE: 5. in 6. avgu
sta italijanski film »Senso«, 12. 
in 13. avgusta ameriški barvni 
film »Prijateljsko prepričeva
nje«.

DOBREPOLJE: 5. in 6. avgusta 
italijansko-francoski barvni ci- 
nemascopski film »Škandal na 
plaži«, 9. avgusta jugoslovan
ski film »Veter je ponehal 
pred zoro«, 12. in 13. avgusta 
ameriški barvni cinemascopski 
film »Čajnica«.

PONIKVE: 10. avgusta jugoslo
vanski film »Veter je ponehal 
pred zoro«.

KOČEVSKA REKA: 5. in 6. av
gusta francoski film »Ogleda
lo z dvema obrazoma«, 9. av
gusta slovenski film »Dobri, 
stari pianino«, 12. in 13. avgu
sta ameriški barv. film »Pre
ko mnogih rek«.

PREDGRAD: 5. in 6. avgusta
sovjetski film »Osemnajsto le
to«, 12. in 13. avgusta ameri
ški barvni film »Komu zvo
ni«.

BROD NA KOLPI: 5. in 6. av
gusta jugosl.-češkl barv. film 
»Zvezda potuje na jug«, 12. in 
13. avgusta jugoslovanski film 
»Kampo Mamulo«.

SOBOTA, 5. avgusta

5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored) — 5.25—5.45
Nekaj domačih — 6.30—6.40 Re
klame — 8.05 Naši glasbeni us
pehi v preteklem šolskem letu —
8.30 Pionirski tednik — 8.50 V
ritmu polke z ansamblom A. 
Scholz — 9.00 Med vzporedniki 
in poldnevniki — 10.15 S spre
jemnikom na dopust — 12.00
Vokalni kvartet poje manj 
znane narodne pesmi — 12.15 
Kmetijski nasveti — 12.45 Ve
seli hribovci igrajo in pojo — 
12.40 Orkester Alfred Newman 
— 13.15 Obvestila in zabavna 
glasba — 13.30 Domače glasbene 
starožitnosti — 14.00 Pol ure z 
velikimi zabavnimi orkestri —
14.30 Prireditve dneva — 14.35
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — 15.15 Obvestila, re
klame in zabavna glasba — 15.40 
Bruno Bjelinski: Serenada za
trobento, klavir, godala in tol

kala — 16.00 Humoreska — 16.20 
Majhni ansambli — 16.40 Moški 
zbor »Grafika« — 17.00 Lokalni 
dnevnik — 17.15 Orgle in orgli
ce — 17.30 Po kinu se dobimo
— 18.00 Popoldanski operni kon
cert — 18.45 Okno v svet — Ob
vestila, reklame in zabavna glas
ba — 19.30 Radijski dnevnik — 
20.00 Domače viže za uvod v so
botni večer — 20.20 Radijska
komedija — 21.05 Melodije za 
prijeten konec tedna — 22.15 Od
daja za naše izseljence — 23.05 
Plesna glasba — 24.00 Zadnja 
poročila in zaključek oddaje.

NEDELJA, 6. avgusta
6.00—6.30 Jutranji pozdrav — 

6.30 Reklame — 6.40 Vedri zvoki
— 7.15 Pihalni orkester izraelske 
armade — 7.30 Radijski koledar 
in prireditve dneva — 7.35 Go
dalni orkestri in naši pevci za
bavne glasbe — 8.00 Mladinska 
radijska igra — 8.37 Iz albuma 
skladb za otroke — 8.52- Lepe

melodije — 9.05 Z zabavno glas
bo v novi teden — 9.43 Rdeči 
mak — 10.00 Še pomnite tova
riši ... — 10.45 Nedeljska mati
neja — 11.40 Mitja Kreft: Le
genda in resnica (reportaža) —
12.00 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo, I. — 13.15 Obvesti
la in zabavna glasba — 13.30 Za 
našo vas — 13.50 Danilo Bučar: 
Belokranjske pisanice — 14.15 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo, II. — 15.15 Reklame
— 15.30 Majhen mozaik melodij
— 16.00 Igramo za vas — 17.00 
Športno popoldne —<19.00 Obve
stila, reklame in zabavna glas
ba — 19.30 Radijski dnevnik —
20.00 Zabavni radijski zvoki za 
vse — 20.20 Dokumentarni film
— 21.00 Športna poročila — 21.10 
Johannes Brahms: Koncert za 
klavir in orkester št. 1 v d-molu
— 22.15 Plesna glasba — 23.05 
Nočni operni koncert — 24.00 
Zadnja poročila in zaključek od
daje.
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Vedno več krvodajalcev

Uiednikaoa
pasta

Obsodbe vreden 
dogodek na avtobusu

TOVARIŠ UREDNIK!
Potniki, ki smo se 31. julija 

vozili z avtobusom na progi Re- 
ka-Kočevje, smo se lahko pre
pričali, da so v Kočevju še ved
no ljudje, ki se v zadnjih 20 le
tih skupnih naporov pri utrjeva
nju bratstva in enotnosti jugo
slovanskih narodov še niso otre
sli starih, malomeščanskih navad 
in misli. Tega dne se je namreč 
avtobus v Novih selih zamenjal, 
tako da smo morali presesti. Pri 
presedanju pa so bili nekateri 
potniki ob sedeže. Ko se je sta
rejši, hrvaško govoreči možakar 
zavzemal za svoj sedež v novem 
avtobusu, je naletel na nenava
den odpor družine X iz Kočevja. 
Res redek, toda obsodbe vreden 
primer!

Da bi tovarišica opravičila 
svojo pravico do svojega in za 
rezervacijo sosednjega sedeža, je 
večkrat žalila sopotnika, češ da 
je Hrvat, ki ne pozna kulture. 
Ne da bi se spuščal v to, kdo 
ima prav, menim, da sta starej
ša in mlajša tovarišica iz druži
ne X prekoračili dovoljene me
je in pokazali skrajno nizko 
stopnjo zavesti in kulture. Tako

Začetek
gradnje

naftovoda
Genova-Ulm

Pred kratkim so začeli pri 
Genovi graditi velik 1000 km 
dolg naftovod, ki bo dovajal naf
to iz naftnega pristanišča pri Ge
novi skozi Švico vse do Ulma, 
Stuttgarta in Ingolstadta v Za
hodni Nemčiji. V slednjih dveh 
mestih bodo zgradili tudi petro
lejske čistilnice. Zmogljivost naf
tovoda bo 16 do 18 milijonov ton 
nafte letno. Zanj bodo porabili 
85.000 ton jeklenih cevi preme
ra 31—66 cm. Na več mestih bo
do postavili črpalke. Stroški 
gradnje bodo stali 50 milijard 
lir, dela pa bodo končana v dveh 
letih in pol.

javno in cinično žaljenje nacio
nalne kulture je vzbudilo zgra
žanje in obsodbo pri vseh pot
nikih. Višek je žaljenje doseglo, 
ko je v avtobus vstopil moški 
član te družine in po krajšem 
prerekanju kar v avtobusu fo
tografiral Hrvata, češ da ga bo 
dal v časopis.

V avtobusu je bilo še več Hr
vatov, ki so bili užaljeni. Uža
ljeni pa smo bili tudi vsi Slo
venci, ki se nikakor ne strinja
mo s takim ravnanjem.

Nastop družine X iz Kočevja 
ni samo nekulturno in obsodbe 
vredno dejanje, ampak politično 
škodljivo in zato skrajno neod
govorno ravnanje!

Tone Križ, Kočevje

»Prijazna« stanovalka
TOVARIŠ UREDNIK!
Prejšnjo nedeljo sem pozno 

popoldne sedel z družbo na vrtu 
gostilne »-Ribničan-« v Ribnici. 
Ne mislim kritizirati gostilne, ne, 
saj je bila postrežba dobra in 
hitra, pač pa sem opazil nekaj, 
česar ostali gostje morda niso 
opazili. Stranka, ki stanuje v ti
sti hiši v nadstropju, je namreč 
pričela skozi okno, ki gleda na 
vrt, otresati preprogo ali kaj je 
že bilo. To seveda ni nič takega, 
saj je marsikje v navadi, da 
ljudje otresajo preproge in ode
je skozi okno, toda pod tem 
oknom so sedeli gostje in pili. 
In prah, ki ga je pograbil zrač
ni tok, se je počasi privrtinčil do 
miz in pričel padati v kozarce. 
No, pri našem omizju smo to 
opazili in brž pokrili kozarce, 
drugje pa so nesnago, ki nam jo 
je prijazna gospodinja natresla 
v kozarce, popili... Mislim, da 
je vsak komentar o tem odveč!

B. B.
Ribnica

Pismo iz Gozda Martuljka
TOVARIŠ UREDNIK!
Po liniji Zveze borcev in na 

predlog zdravniške komisije sem 
bila dodeljena za zdravljenje v 
»Dom Franceta Rozmana Gozd 
Martuljek«. Zelo sem zadovolj
na, ker bo zdravljenje v tem 
kraju mojemu šibkemu zdravju 
precej koristilo. Zrak je izredno 
dober in tudi sama narava je 
zelo lepa, tako da se bom lahko 
zelo dobro odpočila in nabrala 
novih moči za nadaljnje oprav
ljanje službe.

Zahvaljujem se vsem tistim, 
ki so kakorkoli pripomogli, da 
sem lahko odšla na prepotrebno 
zdravljenje.

V ribniški občini imamo zdaj 
dva centra za oddajo krvi, ki jo 
dajejo prostovoljni krvodajalci, 
zavedajoč se humane akcije. Saj 
vemo, da je kri danes nepogreš
ljivo zdravilo, ki ga ni mogoče 
narediti umetno. Brez nje bi se 
marsikatera mati ne vrnila do
mov ali bi prišla brez otroka. 
Marsikateri delavec bi za ved
no odšel iz kolektiva, da o ne
srečah na cesti sploh ne govo
rimo. Po najnovejših izkušnjah 
rešuje kri celo bolnike z naj huj
šimi opeklinami, kar je bilo do 
nedavnega nemogoče. Iz vsega 
tega lahko sklepamo, da imajo 
naši ljudje visoko razvit čut do 
sočloveka. Pomagajmo vsako
mur, ki je pomoči potreben! Da
nes tebi, jutri meni, s tiho željo, 
da meni ne bi bilo treba nikdar. 
Zdravje znamo ceniti šele ta
krat, kadar ga izgubimo. Ko nas 
bolezen položi na posteljo ali ce
lo onesposobi za delo, spozna
mo, kaj je zdravje.

Kadar pride ekipa iz Zavoda 
za transfuzijo krvi v Ribnico, 
dela tu dva dni in lahko odvza
me kri do štiristo ljudem. V So
dražici pa dela en dan in sprej
me do dvesto krvodajalcev. Z 
ozirma na to, ker morajo imeti 
naše klinike na razpolago 
vedno dovolj sveže krvi, si 
narede načrt. Po tem načrtu 
bi morali dobiti v naših centrih 
490 krvodajalcev. Ne moremo pa 
se pohvaliti, da bi plan dosegli, 
pač pa ugotavljamo, da smo bili 
daleč zadaj, saj je bilo v Ribnici 
le 150 krvodajalcev, v Sodražici 
pa okrog 80. S tem ne moremo

Vesti iz Lipovca
Maja letos se je mladina iz Li

povca dogovorila, da bo s pro
stovoljnim delom popravila sko
raj neprehodno, dva kilometra 
dolgo pot iz Lipovca do Otavic. 
Pot je bila v tako slabem stanju, 
da je sploh nismo mogli upo
rabljati. Pot je sedaj poprav
ljena, da so po njej že pričeli 
voziti osebni in tovorni avtomo
bili; s tem se je tudi pot do 
Ribnice skrajšala za dva kilo
metra. — Pri tem je mladina 
izkopala 30 kub. metrov zemlje 
in kamna ter vgradila 110 kub. 
metrov kamenja in 40 kub. me
trov gramoza. Opravili so tudi 
okrog tisoč prostovoljnih delov
nih ur.

*
V Lipovcu nameravamo ure

diti sobo, ki bi služila za sestan
ke družbenim organizacijam; v 
njej bi se tudi odvijalo družab
no življenje. Nabavili bomo te
levizijski sprejemnik, ki bi nam 
bil zelo potreben, da bomo lahko 
spremljali dogajanje po svetu.

*

Prejšnjo soboto ob štirih zju
traj, ko se je razbesnelo neurje, 
je udarila strela v skedenj Ivana 
Oražma iz Lipovca. Skedenj in 
hlev so takoj objeli uničujoči 
plameni. K sreči je padal dež, 
tako da se požar ni mogel raz
širiti na bližnje hiše. — Na po
moč so priskočili lipovški gasil
ci, takoj za njimi pa tudi gasilci 
iz Dolenje vasi. Požar je povzro
čil precejšnjo škodo.

biti zadovoljni, čeprav se mnogi 
opravičujejo z letnimi dopusti, 
delom na polju in podobnim. 
Skratka, da je to za naš teren 
neugoden čas.

Kljub temu pa število krvo
dajalcev stalno raste. Letos smo 
v ribniškem centru napisali ti
soči kartotečni list tov. Milki 
Gregoričevi iz Ribnice. Za njo 
jih je še 14 prišlo dati kri prvič. 
Seveda, vsi niso dali kri, ker za 
to niso bili sposobni in jim je 
po vseh pregledih Zdravnik lepo 
razložil, kakšno je njihovo zdrav
stveno stanje, jim dal potrebna 
navodila ali pa jih napotil k 
specialistu. Včasih je ovira tu
di prehlad. Bolnik mora dobiti 
le zdravo kri, od zdravega člo
veka. Letos je bilo odklonjenih 
10 krvodajalcev. Redki so taki, 
ki so prišli le enkrat in potem 
nikdat več. Že trideset je takih, 
ki so dali kri po 5 in večkrat. Ti 
bodo ali pa so že na proslavah 
dobili srebrno značko. V občini

Letošnji krajevni praznik v 
Loškem potoku, 31. julij, so pro
slavili v znamenju 20-letnice 
ljudske revolucije. Proslava je 
bila v prosvetnem domu na Hri
bu, udeležilo pa se je je precej 
Potočanov ter predstavniki Ob
činskega odbora Zveze borcev 
Ribnica.

Govornik, ki je ob tej priliki 
govoril, je dejal, da bo organiza
cija ZB v Loškem potoku raz
vila v počastitev tega praznika 
in 20. obletnice revolucije pra
por, ki naj bo vsem simbol 
borbenosti, vztrajnosti in enot
nosti borcev in aktivistov, ki so 
sodelovali v revoluciji. Nato je 
orisal pogoje, v kakršnih se je 
rojevala naša revolucija ter ve
liko izkoriščanje delovnih mno
žic v predvojni Jugoslaviji. Za
radi težkih pogojev v Loškem 
potoku niso bile razširjene par
tijske ideje, ni bilo niti sindika
tov. V zadnjih letih pred vojno 
pa so pričele partijske, napred
ne ideje prodirati tudi k njim.

Partijska skupina v Travniku 
je razširjala svoje vezi predvsem 
med mladino. Že 5. maja 1941 
zasledimo v Travniku prvo več
jo sabotažno akcijo, ki je dala 
okupatorju vedeti, da tudi v teh 
krajih živi svobodoljuben slo
venski narod.

Nato je govornik prikazal raz
voj osvobodilne borbe v Loškem

ZB V GRČARICAH
Krajevna organizacija Zveze 

borcev Grčarice je precej delav
na in se s svojim delom vklju
čuje v proslavljanje 20-letnice 
ljudske revolucije. Tako so le
tos na dan borcev, 4. julija, raz
vili prapor, ki so ga nabavili z 
lastnimi sredstvi in s prispevki 
članov. 19. julija so sprejeli mla
dinsko brigado »-Ljube Šercerja«, 
ki jo je vodil narodni heroj Sil
ni in je potovala po partizanskih

imamo tudi že dve zlati znački 
za deset ali večkrat dano kri. 
Nihče od teh se ne počuti slabo, 
celo žal jim je, če kdaj zamude 
iz opravičljivih vzrokov. Razve
seljivo je tudi to, da je letos pri
šlo prvič na odvzem kar 62 no
vih krvodajalcev. Ko smo jih 
vprašali, kaj jih je napotilo k 
temu, so odgovorili, da vedo, kaj 
pomeni kri. Marsikdo se je tudi 
malo bal, saj ni vedel, kako to 
gre, po odvzemu pa je smehlja
joč se dejal, da ni nič hudega, 
da bo prišel še drugič ali pa 
vsako leto.

V imenu vseh zdravstvenih 
delavcev, posebno pa tistih, ki 
jim je že kri rešila življenje, se 
zahvaljujemo vsem krvodajal
cem in želimo, da bi ostali kr
vodajalci še naprej. Obenem se 
zahvaljujemo vsem požrtvoval
nim podmladkaricam iz osnovne 
šole Ribnica in ostalim tovariši
cam, ki so pomagale v času ak
cije.

potoku, predvsem v letu 1942, 
ko se je 31. julija okupator naj- 
strašnejc znesel nad prebival
stvom.

Proslava krajevnega praznika 
Loškega potoka je uspela lepše 
kakor kdajkoli doslej, saj so 
praznovali v luči velikih gospo
darskih, družbenih in kulturnih 
uspehov, ki so jih naši narodi 
dosegli v zadnjih 16 letih, praz
novali pa so tudi ob spominu na 
številne žrtve, ki so padle za na
šo osvoboditev. •.

poteh istoimenske partizanske 
brigade na centralno proslavo v 
Ljubljano.

Centralne proslave 20-letnice 
revolucije v Ljubljani se je iz 
Grčaric udeležilo 44 članov. Za 
člane kolektiva na Gozdni upra
vi je plačal potne stroške sindi
kat, za nečlane pa organizacija 
ZB. Razen tega skrbi organiza
cija ZB tudi za grobove padlih 
borcev in oskrbuje spomenike 
na svojem območju.

XI. GORENJSKI SEJEM
28. julija je državni sekretar 

za blagovni promet LRS dr. Ma
rijan Dermastia odprl v Kranju 
XI. Gorenjski sejem. Otvoritvi 
so prisostvovali številni ugledni 
gostje. Tovariš Dermastia je po
udaril pomen podobnih sejmov 
ter to, da je že lanski, zlasti pa 
letošnji sejem pokazal edino us
pešno pot za take, čeprav lokal
ne prireditve.

Na letošnjem sejmu sodeluje 
142 gospodarskih organizacij z 
območja celotne Jugoslavije. Od 
tega je 53 razstavi j alcev iz kranj
skega okraja, 61 iz ostalih pre
delov Gorenjske, 28 gospodarskih 
organizacij pa iz drugih repub
lik. Posebna novost na sejmu je 
ta, da je 90 odstotkov razstav
ljenega blaga v nadrobni pro
daji.

Zanimivosti
SPALNA MASKA 

imenujejo Rusi tole napravo, kii 
so jo razstavili na velesejmi*, 
v Utrechtu. Uporabljajo jo v 
bolnišnicah, in sicer namesto 
mamil kot uspavalno sredstvo. 
Za privatno uporabo še ni.

ORJAŠKI TRAKTOR 
Pošast, ki jo vidite na sliki, so- 

napravili v Portlandu, v tovarni 
Wagner Tractors. Traktor je na 
moč praktičen in uporaben na 
vsakem zemljišču, predvsem na 
goratih področjih. Lahko orje, 
seje, rigola, brana, žanje, gnoji,, 
ne da bi se po svoji širini pre
maknil iz vodoravnega položaja. 
To mu omogoča posebna kon
strukcija koles, ki jih lahko dvi
gne kot noge. Pogon ima na vsa
ko kolo posebej.

EICHMANN V VESOLJE?
Proces proti bivšemu nacistič

nemu zločincu Adolfu Eichman- 
nu v Jeruzalemu se vleče že več 
mesecev. Sedaj ga bodo pričeli 
zasliševati v zvezi s procesom 
proti nekaterim bivšim nacistom 
in pripadnikom SS enot, ki se bo 
v kratkem začel v Z. Nemčiji. 
Zaslišali ga bodo šele potem, ko 
bosta obtožba in obramba kon
čali delo v Jeruzalemu. Pričaku
jejo, da bo v zvezi s tem lahko, 
dal Eichmann dragocene podat
ke.

Že dalj časa tudi premišljuje
jo, kako bodo usmrtili Eichman- 
na. Izraelski strokovnjaki za ra
kete, katerih starši so umrli v 
taboriščih za Žide med drugo 
svetovno vojno, menijo, da bi ga 
izstrelili z vesoljsko raketo v 
kozmos. Že v začetku procesa 
proti Eichmannu so bili Židje 
proti temu, da bi ga pokopali 
na izraelskem ozemlju. Predla
gali so, da bi njegove posmrtne 
ostanke sežgali, pepel pa vrgli v 
morje. Smrt v novi izraelski ra
keti, ki bi poletela z Eichman- 
nom v vesolje, iz katerega se ne 
bi več vrnil živ, pa bi uredila ta 
problem. Trdijo, da izraelska ra
keta lahko nese v svojem trupu1 
človeka! Po drugih načrtih bi 
Eichmanna najprej obesili, nje
govo truplo pa bi izstrelili v ve
solje. Uradni krogi še nočejo o> 
tem povedati ničesar natančne
ga.

In še neka verzija obstoja. 
Eichmannu bi po končanem pro
cesu vtetovirali na čelo besede 
»Jaz sem Adolf Eichmann« ini 
ga nato spustili na prostost.

Marija Mrzel, Vas-Fara

CZP »KOČEVSKI TISK« KOČEVJE 
sprejme v uk 4 učence grafične stroke in sicer:

• 2 ROČNA STAVCA 
s 1 KNJIGOTISKARJA
• 1 KNJIGOVEZA

Kandidati morajo imeti dovršeno osemletko in ne smejo 
biti stari nad 18 let. Stanovanje v internatu je preskrbljeno. 
V poštev pridejo interesenti iz vseh krajev Slovenije. Kandi
dati naj se prijavijo do 1. septembra 1961.

Prodaja sadja
Kmetijska uprava Mlaka proda na javni dražbi sadje na 

rastilu, in sicer v vaseh:
Vrbovec........................................ dne 9. 8. 1961 ob 8. uri
Kukovo.........................................dne 9. 8. 1961 ob 9. uri
Polom..............................................dne 9. 8. 1961 ob 10. uri
Grintovec....................................dne 10. 8. 1961 ob 9. uri

Vsi interesenti naj bodo na navedenem kraju točno ob 
določeni uri.

Krajevni praznik 
v Loškem potoku

i»

i

»Eileen sem gledal v obraz, ko sem jo izpra
ševal. Pomagalo mi je tpdi to, da poznam notra
njo ureditev v hiši, kjer je stanovala Beverly. 
Kar spomnite se, da so našli uhan na preprogi 
prav blizu Beverlynih nog. Morilec ga je vrgel 
tja, ko je odhajal. Po mojem mnenju je tako ho
tel zvaliti krivdo na Eileen, ali pa vsaj s sebe.«

»Neverjetno!« se je čudil advokat. »Eileen 
torej po vašem misli, da jo je oče pahnil v vse to 
In ji nadel zanko okoli vratu.«

»Zdaj je obupana. Svojega očeta prav gotovo 
ne sovraži, vsaj ne v splošnem pomenu besede. 
Kaj menite, ali bi se zaročila z Neilom Pollar- 
dom, če bi sovražila očeta? S človekom, ki je 
njenemu očetu tako zelo podoben?«

Gray je utihnil. Advokat Quine ga je dvakrat 
vprašal, kaj ima še povedati.

»Razmišljal sem o požarni lestvi,« je rekel, 
»zato sem tako dolgo molčal. Hm, lahko bi bil 
Neil Pollard,« je dodal z glasom, kakor da govori 
sam s seboj. »Eileen je mislila, da je njen oče pri 
Be veri, ko je tolkla po vratih in vpila, da ve, kdo

je pri njej. Ce je videla le postavo, ki je smuk
nila po požarni lestvi mimo okna, in če upošte
vamo, da sta si oba moža po postavi tako zelo 
podobna...«

»Ali ve o razmerju njenega očeta z Beverly 
Bond?«

»Maslam, da ve,« je odgovoril Gray. »Po 
načinu, kako je govorila o tem, bi sodil, da ve, 
vprašal pa je še nisem. Danes sva govorila o bolj, 
hm, o mnogo važnejših rečeh. Zdi se mi, da je 
zato omenila Pollarda, ko si je v naglici izdelala 
sprejemljiv motiv za umor, katerega se je ob
tožila. Očeta ni mogla omeniti kot Bcverlynega 
ljubimca, ne da bi izdala skrivnost, ki jo tako 
krčevito brani. Nekoga pa je morala omeniti. 
Pollarda je imela v mislih vsaj podzavestno za
radi obrisov postave, ki jo je videla pri oknu.«

»Pa uhan?« je vprašal advokat Quine. »Mar 
bi lahko Pollard ...«

»Kdo ve,« je rekel Gray. »To bi pojasnilo 
marsikaj. Pollardu se je mudilo na letališče, 
Herrick bi imel dovolj časa. In ...«

»Nehajte, presneto!« je revsnil advokat. 
»Vprašal sem vas, kaj menite o uhanu?«

»O uhanu?« je rekel Gray, kakor da so se 
njegove misli s težavo odtrgale od nečesa. »Da, 
Pollard bi lahko pobral uhan, ali ne? Čakajte, 
da razmislim!«

Gray je molčal nekaj trenutkov, potem pa sc 
je odločno oglasil:

»Se enkrat se bom moral pogovoriti s Pollar* 
dom. Prosil ga bom, naj ponovno razmisli in 
opiše vse po vrsti, kar se je zgodilo tisto noč. 
To pot bom pazil na nekaj drugega.«

»Previdni bodite,« je rekel advokat Quine.

»Sicer pa imate prav. Tudi meni se zdi, da je pri 
vsej tej igri nekdo grdo umazan.«

»Pazil bom,« je rekel Gray. »Kasneje se bom 
spet oglasil.«

»Prav, pa dobro pazite,« je rekel advokat 
Quine, kakor da kaj sluti.

*

Na vratih pšenične barve je bilo zapisano z 
drobnimi zlatimi črkami »Pollarda and Carlisle«. 
Gray je nekaj trenutkov zamišljeno strmel v plo
ščico, potem pa je odrinil vrata in vstopil.

Povedali so mu, da Pollard trenutno ni prost. 
»Ali bi počakali?« ga je vprašala nameščenka. 
»Najbrž ne bo dolgo.«

»Ali bi lahko prej govoril z njegovo tajnico?« 
jo je vprašal. »Dovolite, Michael Grao.«

Tri minute kasneje je stopil v majhno pi
sarno z lepimi preprogami. Dekle kostanjevih las 
in v črni obleki se je ozrlo k njemu in se na
smehnilo iznad pisalnega stroja. Nekako nagon
sko sc je Gray ozrl po njenih ušesih. Opazil je, 
da je Pollardova tajnica nosila presenetljivo ve
like biserne uhane.

»Pollard bo čez nekaj minut prost,« je rekla. 
»Ali vam lahko s čim ustreženi.«

»Da,« je rekel in jo gledal naravnost v oči. 
»Lahko mi poveste na primer, ali se tak uhan 
zlahka odpne.«

Zasmejala se je. »Prav gotovo niste prišli, da 
bi me to vprašali.«

»Oprostite,« je rekel. »Seveda bi rad vprašal 
še kaj drugega. Veste, skušam pomagati aretirani 
Eileen Herrickovi in bi...«

»Že vem,« je rekla Pollardova tajnica. »Pol
lard vas je omenil. Ti uhani so le pritrjeni. Niso 
obešeni skozi luknjico, zato katera izgubi take 
uhane, jaz pa jih še nisem. Zdi se mi, da čutim1, 
kdaj zlezejo predaleč navzdol. Zadovoljni?« se 
mu je nasmehnila.

»Prepričan sicer nisem, vendar se mi zdi, da 
mi bo tudi ta vaša razlaga pomagala,« ji je pri
jazno odgovoril. Hotel sem vas vprašati o tistem' 
poslovnem telefonskem pozivu v Srebrno copato' 
prejšnjo soboto. Ali kaj veste o tem? Morda pa 
mi ne smete povedati. Ne bi hotel, da bi imelii 
zaradi tega težave.«

»Ne vem, zakaj naj bi imela težave,« je- 
rekla. »Kakor po navadi sem sama klicala. Sena
torjevo letalo je imelo zamudo, zato sem obve
stila Pollarda, ki je bil pri Srebrni copati.«

»Ali se je sam oglasil?«
»Da, osebno. Potem — trenutek! Najprej je? 

bila pri telefonu Eileen Herrickova, potem pa je
on vzel slušalko, še preden sem utegnila povedati 
kaj več. Ali vas je to zanimalo?« Vprašujoče g» 
je gledala.

Gray je odprl usta, vendar ni utegnil sprego
voriti, ker se je tisti trenutek za vrati v PoIIar- 
dovo pisarno nekaj premaknilo, potem pa je za
ropotalo in zažvenketalo, kot bi steklo treščilo' 
ob les.

»O je j!« je vzkliknila Pollardova tajnica ih' 
poskočila. Z grayem sta se spogledala, potem po
je dekle stopalo proti vratom. Za trenutek sc j®' 
pomišljala, preden je pritisnila na kljuko. Takoj 
potem je močno potrkala in rahlo odrinila vrata-

»Mister Pollard! Kaj pa je? Ali je kaj na
robe?«
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